
CrQnica internă 

DIN ŞEDINŢELE CNMASI (aprilie-iunie) 

Discujiile CNMASI în trimestrul 
al doilea al anului 1992 (şedinţe
le din 29 aprilie, 27 mai şi 24 
i unie) au abordat cîteva teme ma
jore: activitatea Comisiilor zonale 
şi legat de aceasta regulamentul lor 
de funcţionare, restructurarea pla
nului de intervenjii urgente, cer
cetare, restaurare, propunerile or
dinare ale organizării CNMASI şi 
DMASI şi,bineînjeles, avizarea de 
lucrări. 

Preşedinjii Comisiilor zonale -
specialişti reputaţi din teritoriu , se
cretari (salariaţi ai DMASI în terito
riu) s-au reunit cu Comisia Najiona
lă pentru a prezenta rezultate ale 
activ ităji i acestor comisii în zonele 
în care îşi exercită autoritatea, pro
blemele cu care se confruntă şi mo
dalităjile de rezolvare . 

Comisia Banat-Crişana (pdt. Şer
ban Sturza, membru al CNMASI , 
secretar arh. Liana Roşiu) şi-a axat 
tema pe emiterea de preavize şi 
acorduri în zonele declarate rezer
vajii de arh itectură . Considerînd 
deosebit de necesară sensibiliza
rea publicului la problematica mo
numentelor istorice, constată lipsa 
de înjelegere a profesioniştilor-ar
hitecji - care contestă dreptul de 
control al CZMASI. Dificultăjile sînt 
create şi de inspectorii ingineri ai 
IGSIC, deoarece eliberează-.ivize 
de consolidări la monumente istori
ce, corecte din punct de vedere 
ingineresc, dar care le modifică 
substanja. Pentru a putea impune 
autoritatea CZMASI în teritoriu ar 
li necesare instrumente de lucru; 
de exemplu, regulamentele de in
tervenjie în zonele rezervajiilor 
de arhitectură şi urbanism care să 
înlocuiască PUG-ul (Planurile urba
nistice generale). O atenjie deose
bită ar trebui acordată ansambluri
lor de arhitectură rurală care suferă 
un sporit proces de degradare şi 
modificare (arh. D. Gheorghiu, vi
cepreşed i nte) 

Comisia Transilvania de Vest 
(secretar arh. Virgil Pop) sublinia
ză necesitatea descentralizării şi 
lărgirii autorităjii CZMASI. Comi
sia Transilvania de Est (preşedin
te istoric Al. Avram, secretar I. 
Bucur) subliniază greutatea stabili-
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rii colaborării cu celelalte judeje 
(comisia se ocupă de judeţele Bra
şov, Covasna Harghita, Bistrija-Nă
săud, Sibiu, Mureş) „ Activitatea 
s-a concentrat asupra judejului Si
biu, unde s-a intervenit cu fermitate 
reuşindu-se stoparea unor acjiuni 
negative ce vizau monumente is
torice. 

Se cere completarea Listei mo
numentelor, care evident, are la
cune. De asemenea se constată o 
lipsă a controlului, mai ales în ceea 
ce priveşte modul de respectare a 
condijiilor din avizele emise de 
CZMASI . 

Comisia Oltenia (preşedinte 
arh. Cernătescu , secretar arh. 
Berindei) s-a ocupat în special de 
popularizarea monumentelor istori
ce. Dificultăjile provin din lipsa de 
recunoaştere de către autorităjile 
locale a funcţiei şi atribujiilor 
CZMASI. 

Comisia Muntenia (pdt. Călin 
Hoinărescu, membru al CNMASI, 
secretar Magdalena Banu) s-a 'or
ganizaJ astfel ca în fiecare lună 
şedinja să se fină la sediul altui 
judej, din cele opt aflate în juris
dicţia sa. S-au stab i lit colaborări cu 
alte organisme internajionale 
creîndu-se filiale locale : ECO
VAST, Prietenii monumentelor, 
s-au realizat schimburi de expe
rienjă . Este esenj ial dialogul cu au
torităjile locale care pot avea şi un 
aport financiar . Cazurile dificile ale 
unor monumente ar trebui discuta
te mai întîi de Comisiile zonale 
pentru a-şi exprima punctul de ve
dere, căci fiind ai locului pot avea 
şi mai multe date . 

Comisia Dobrogea (preşedinte 
arhg . Adrian Rădulescu) propune 
cuprinderea în proiectul Legii Mo
numentelor Istorice a obligativităţii 
administraţiei locale de a susţine 
financiar conservarea monumente
lor «ln situ». 

Dl. secretar arhg. T. Bănică su
bliniază necesitatea de a nu se uni
lateraliza activitatea CZMASI. Ast
fel în Dobrogea, unde problemele 
de arheologie domină, nu trebuie 
pierdute din vedere cele privind 
rezervaţiile de arhitectură sau ar-

hitectură rurală insuficient cunos
cută. De asemenea, în cazul exis
tenjei unor subcomisii locale (ju
deţene) active, acestea să fie sus
ţinute, exemplul subcomisiei Tul
cea (arhg. Gavrilă Simion, membru 
CZMASI). 

Comisia Bucureşti (preşedinte 
arhg . Vasile Boroneanj, secretar 
Marian Nifelea) subliniază dificul
tăţile de funcjionare eficientă pe 
care le consideră direct legate de 
promulgarea legii monumentelor 
istorice. 

Pe lingă problemele cu care se 
confruntă specialiştii grupaji , în 
mod benevol şi gratuit, în Comisii 
Zonale, se adaugă ş i lipsa condiţii
lor materiale minime (sediu, dotări 
în sediu, maşină pentru deplasări 
în teritoriu, fonduri de deplasare 
etc.) - au subliniat loji participan
ţii citaţi pînă acum. 

A rezultat pentru CNMASI în 
mod concludent importanja activi
tăţii Comisiilor Zonale, recoman
dîndu-se să încerce folosirea unei 
terminologii unitare, propuse deja 
de proiectul Legii monumente/or 
(S. Ignat) . 

Tn ceea ce priveşte Regulamen
tul de organizare şi funcţionare a 
Comisiilor Zonale, acesta a fost su
b iect de discuţie în toate şedinţele 
trimestrului al doilea. Redactat de 
fiecare comisie zonală în urma dis
cuţiilor şi a votării în cadrul 
CNMASI, în prezenţa preşedinţilor 
C ZMAS I, s-a hotărî! ca el să fie 
un regulament unic, eventual cu 
unele completări locale, acolo un
de se acceptă, avînd valabilitate 
pînă la aparijia legii monumente
lor. Prin cumularea variantelor s-a 
propus o variantă în şed i nja din 
24 mai (nu a fost dată spre con
sultare, f i ind validată varianta îm
bunătăţită, prezentată în şedinţa 
din 24 iunie 1991, care urmează să 
se publice . 

Un subiect de mare gravitate 
l-a constituit «Restructurarea planu
lui de intervenţii urgente, cerceta
re restaurare al DMASI» , i mpusă 
în urma comunicării (în scris) din 
partea Ministerului Culturii a bu
getului la capitolul R.K„ şi anume 
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250.000.000 lei plus 1 O.OOO.OOO 
pentru clădirea Muzeului (Palatul 
baroc) din Timişoara (în care se va 
organiza o expozijie internaţiona
lă). Tn raportul prezentat (director 
adj . tehnic arh. Marinel Oaia şi 
arh. Radu Popescu şeful serv. cpn
tracte) s-au amintit sumele solicita
te de DMASI prin planul aprobat 
de CNMASI: 

- restanţe la contractele din 
anul 1991 în valoare de 240.000 
lei şi continuări valorice pentru 
anul 1992 în valoare de 308.800 
lei, totalizînd o valoare minimă de 
549.000 lei (s-a exclus valoarea de 
186.000 lei reprezentînd lucrări 
noi). Peste aceasta preţurile mate
rialelor şi manoperei au crescut 
într-o proporţie îngrijorătoare şi 
s-au adăugat indexările obligatorii, 
conform contractelor. 

Tn aceste condijii şi faţă de suma 
comunicată de Ministerul Cultu
rii, ca fiind neindexabilă şi de ne
modificat, se impune reducerea lu
crărilor la unele şantiere şi la altele 
chiar sistarea. 

Se propune astfel rezilierea con
tractelor la 16 obiective (exemplu : 
toate studiile de propuneri de de
limitare a rezervaţiilor de arhitectu
ră şi urbanistice încheiate cu IP J, 
sau contractele de intervenjii la Ca
sa Băncii din Craiova, Biserica re
formată din Sălard, Biserica din Jel
na, conacul Belu-Urlaji, conacul 
Căiuji-Bacău etc şi sistarea execu
ţiei la alte 20: Casa domnească la 
Mănăstirea dintr-un Lemn, Teatrul 
Naţional Caracal, Cetatea Oradei, 
Castelul Banu-Albeşti, Mănăstirea 
Coşuta etc). Raportul subliniază 
consecinţa: investijia de pînă acum 
pierdută, distrugerea materialelo~ 
de construcjie prin lipsa de control 
ca urmare a dispariţiei şantiere
lor, pierderea credibilităţii DMASI 
ca partener serios, în condiţiile di
ficile de găsire a unor firme capabi
le şi dispuse să se ocupe de lucrări 
atît de migăloase, şi desigur po
sibi litatea de a fi acţionat în jude
cată, caz în care DMASI pierde, 
dreptatea fiind de partea partene
rulu i cu care s-a contractat lucrarea. 
DMASI a făcut nenumărate inter
venjii , dar fără rezultat. 

Bugetul a fost aprobat de Gu
vern punct cu punct, iar la capitolul 
R. K. Ministerul Culturii a primit 
750.000 lei, deci a repartizat la 
DMASI 1/ 3 din fonduri (S. Popesc
cu-Dolj). 

Tn acelaşi timp o serie de solici
tări primite direct de Ministerul 
Culturii, o parte ajunse la ministru, 
au fost aprobate de acesta şi au 
sosit la DMASI cu recomandarea 

includerii în plan (cartierul Corvi
neştilor - Hunedoara, Cetatea 
Neamj, Catedrala Reîntregirii -
Alba-Iulia, Biserica Stra
vropoleos-Bucureşti), dar fără a 
primi şi sumele corespunzătoare . 

Dacă se va accepta închiderea 
şantierelor, se va repeta tragedia 
din 1977, cînd prin uitare (în urma 
desfiinfării DPCN) s-au distrus mo
numente în mare parte deja res
taurate (A. Trişcu). 

Se propune înaintarea unor scri
sori deschise ministrului Culturii 
care să informeze asupra tuturor 
consecinjelor acestui gest pe care 
CNMASI nu-l acceptă (A. Trişcu) 
şi deasemeni asupra autorităţii uni
ce a CNMASI (conform decretului 
91 / 1990) de a decide obiectivele 
care beneficiază de fonduri (Po
pescu-Dolj). 

Tn discujia CNMASI a fost şi va
lidarea Listei monumentelor din 
Bucureşti şi SAi . Prezentînd noua 
listă (arh. Ruxandra Nemţeanu, re
ferent de zonă) s-a subliniat com
pletarea Listei elaborate de Muze
ul de istorie a oraşului Bucureş
ti-Oficiul de patrimoniu şi adăuga
rea a noi categorii: clădiri cu va
loare arhitecturală. De asemeni în 
ce priveşte rezervajiile de arhitec
tură, zona s-a restrîns, urmînd să 
mai păstrăm în studiu şi sub control 
un perimetru necercetat (C. Muce
nic) . 

S-au avizat în această perioa
dă lucrării~ la PUG Sighişoara, 
care cuprinde şi rezervaţia de ar
hitectură şi urban i stică av i zată de 
CNMASI (M. Iliescu) . S-a acceptat 
avizarea după ce se vor aduce une
le clarificări materialului cartogra
fic. Au avut loc consultări pentru 
Hotelul Palas (str. Brezoianu-Bucu
reşti), clădire de la sfîrşitul sec. 
XX, grav avariată , aflată pe lis
ta clădirilor cu valoare ambienta
lă . Dat fiind starea de degrada
re, imposibilitatea găsirii unor so
lujii de consolidare care să nu-i 
modifice substanja, necesitatea pu
nerii în valoare, s-a avizat varianta 
3 B, în care solujia propusă este 
demolarea şi refacerea integrală a 
faţadelor pe baza releveului 
exact, pusă ca o condijie de aviz 
beneficiarului. Proiectul va fi supus 
avizării CNMASI. Sala de gimnasti
că la Liceul Bruckenthal din Sibiu 
(clădire din secolul al XV 111-lea) 
se va aviza cînd se va completa 
documentaţia . S-a mai pus în dis
cujie: mutarea bisericii de lemn din 
Jercălăi, la Bran (de unde a fost 
luată), dar avînd în vedere că am
plasamentul de la Bran nu era cel 
inijial, că parohia o foloseşte, că 

s-a străduit să o restaureze şi o în
treţine bine, nu s-a acceptat mu
tarea; lucrările de conservare res
taurare la Biserica Domnească din 
Curtea de Argeş . Se solicită un co
ordonator unic al lucrărilor , o mai 
atentă supraveghere a zonei de 
protecţie şi lansarea unui concurs 
pentru un proiect de protejare a 
ruinelor. 

La Voroneţ s-a stabilit un acord 
de principiu pentru construirea unui 
paraclis în incinta ruinelor existen
te (R. Popa) . S-a reamintit statutul 
bisericii de monument propus pen
tru includerea în patrimoniul mon
dial (A. Stroe) . Conform normelor 
UNESCO, s-a cerut de la acesta 
punctul de vedere (încă nu a ven it 
răspunsul). Dată fiind valoarea mo
numentului se va lua o decizie nu
mai pe baza proiectului şi în acord 
cu rezolujia ce ne va fi transmisă 
de UNESCO. 

CNMASI a fost i nformată şi asu
pra vizitei domnului Patrik O' Ke
efe, expert UNESCO în problemele 
legislajiei monumentelor istorice, 
cu aprecierile făcute la adresa pro
iectului nostru (C . Mucenic). De 
asemenea s-au făcut precizări asu
pra unor propuneri de reorganiza
re a CNMASI în sensul prevederi
lor construcţiei, act legislativ ulteri
or, dar la care acum este necesar 
să ne aliniem (B. Martinov, pe baza 
unui material OUAT). S-a hotăr ît 
constituirea unui colectiv de lucru 
care să examineze propunerile ve
nite şi să le cuprindă pe cele utile, 
în proiectul Legii Monumentelor. 

Deasemeni s-a prezentat 
CNMASI textul îna intat de d-nul 
subsecretar de stat E. Vasiliu. Co
misiei Culturale a Parlamentulu i 
(d-nul deputat Dan Lăzărescu) cu 
propunerea unei legi de două ar
ticole care să abiliteze guvernul în 
a emite o ordonanţă guvernamen
tală care să traseze cîteva proble
me de protecjie a monumentelor 
istorice şi a patrimoniului mobil, pî
nă la aparijia legilor specifice. Co
mitetul director a considerat nece
sară introducerea unor corecturi la 
acest proiect pe care 1-a înaintat 
d-nului Dan Lăzărescu şi d-nului 
subsecreatr de stat E. Vasi liu, în
soţindu-le şi de proiectul Ordonan
jei guvernamentale (C. Mucenic). 

S-a încercat deci şi în aceste luni 
în cadrul şedinjelor CNMASI să se 
îmbine funcţia metodologică cu 
cea de coordonare practică a ac
tivităjii din domeniul monumente
lor istorice pentru ca deciziile să 
înlăture arbitrariul şi să contribuie 
la protejarea acestor valori. 

CEZARA MUCENIC 
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